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Píseň: NEZ673 – Tak málo přímých cest je, když víra schází 
nám + modlitba; Oddíl k výkladu: Mk 1, 29-39 

 
Milí, 
 
předchozí oddíl se věnoval Ježíšově návštěvě synagógy. Ježíš 

tedy pravidelně „chodil do kostela.“ Není možné být křesťanem a 
nenásledovat příklad Krista, jehož jménem by se člověk rád honosil. 
Dokonce šel do synagógy hned. Tj. to bylo to první, co v Kafarnaum 
udělal. 

V synagóze učil – šlo o běžný jev. A také tam potkal člověka 
posedlého zlým duchem. Ten se na něj obořil jako na „svatého 
Božího.“ A Ježíš tato slova umlčel (srv. dnes v. 34). Ježíš nedovoluje 
těm, kdo vědí, kým je, aby to „zvěstovali.“ Člověk „si“ na to musí přijít 
sám z vyprávění ostatních – zprostředkovaně! 

Zlého ducha vyhnal jednou krátkou větou. Tím i svým učením 
uváděl přítomné v úžas, protože učil jako ten, kdo má autoritu nikoli 
moc (ř. exousia, nikoli dynamis!). 

 
Petrův dům 
Překvapivě poté odešel do Petrova domu. Povolání učedníků a 

jejich „opuštění“ otců i povolání tedy zřejmě znamená něco jiného, 
než co člověka obvykle hned napadá. O to silněji, že u Šimona Petra 
doma byla jeho tchyně. Což znamená, že Šimon Petr („první papež“) 
musel být ženatý! Také proto je povinný celibát pro kněze západní 
katolické církve prosazen až na Tridentském koncilu. Ačkoli o něj 
církev usilovala tehdy již cca 500 let. 

Pro text je však mnohem důležitější, že to vše znamená, že 
Šimon Petr svou rodinu ani dům neopustil! Dokonce se staral i o svou 
tchýni! 

Jejíž stav byl tak vážný, že o ní hned (!) pověděli Ježíšovi. A Ježíš 
k ní přistoupil, vzal za ruku a „pozvedl.“ Horečka ji opustila a ona ji 
obsluhovala. Zdá se být banální a svižné – opak je pravdou! 

Nejprve pro osobitost kontaktu Ježíše s nemocnou – stejné 
budeme potkávat i v dalších oddílech. Ježíš se vážně (i velmi 
nakažlivě!) nemocných dotýká! Ještě silněji hned v následujícím 
oddílu s malomocným. 
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Také je důležité, že Ježíš maminku Petrovy manželky nepozvedl. 
Řecké afiémi znamená: Nechat být, dovolit, poslat pryč, opustit, 
odpustit, zrušit, rozvést se. Relevantní význam je v tomto kontextu 
možný jediný: Odpustil jí. Však to také bude bodem sporu hned 
v úvodu další kapitoly! 

Takto nečekaně „očištěná“ tchýně (srv. hned následující oddíl!) 
odpověděla na Boží milost v Kristu svou službou. Řecky diakoneo = 
obsluhovat u stolu, sloužit, pečovat, pomáhat. Odpovědí na Boží 
milost má být vlastní služba a péče o ostatní! 

Jde také o „důkaz“ jejího uzdravení. Stejně např. nakrmení 
vzkříšené Jairovy dcery (nebyla duchem!) nebo Ježíšovo jezení 
s učedníky (stejný důvod). 

 
Zbytek města 
Léčitelé i dnes způsobují poprask. O to více ve starověku. Kdo 

by přece nechtěl být zdravý? Kdo by v ČR přál něco jiného, nedejBože 
cennějšího, než „hlavně to zdravíčko?“ 

A tak se i u Ježíše, u dveří domu Šimona Petra, shromáždilo 
„celé“ město. Jistě je to nadsázka, nepřišlo 100% obyvatel 
Kafarnaum! Pointa však zůstává – každý, kdo mohl, přiběhl se 
podívat na zázračného léčitele. Koho přece nic nebolí, netlačí apod.? 

Avšak zatímco ve v. 33 přichází „celé“ město, Ježíš ve v. 34 
uzdravuje pouze mnohé. Takže ne všechny, kdo se shromáždili? 
Samozřejmě, že ne všechny. Však si všimněme, koho Ježíš takřka bez 
výjimky „uzdravuje,“ pokud je o tom dochován hlubší příběh: 
Posedlé, nevyléčitelně nemocné, zoufalé, svou-nemocí-vydělené ze 
společnosti i chrámového kultu. Naopak neuzdravuje nikde odřená 
kolena, zlomené kosti, useknuté ruce atd.! 

A při tom všem stále zakazoval zlým duchům prozrazovat, kým 
je. Protože těm to bylo úplně jasné. Na rozdíl od člověka. Ačkoli zírali 
na jeho uzdravování i vyhánění zlých duchů! Tím směšnější je tato 
nevíra od člověka „věku informací.“ Biblicky totiž skutečně vtipně: 
Zakazoval jim mluvit, protože věděli, kdo Ježíš je. A člověk, protože 
neví, pro jistotu ani nevěří… 

 
Důsledky 
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Stejně podivné je i pokračování. Ježíš si právě v Kafarnaum 
postavil základ skvělého kultu – získal mnoho následovníků. A hned 
potom odešel na pusté místo, aby se modlil. 

To je přece základní chyba! Když chceme „budovat“ církev, 
kroužek, sbor tak „musíme kout železo, dokud je žhavé!“ Co kdyby se 
nám ten člověk rozmyslel – a třeba odešel? To pak žádnou církev ani 
sbor nevybudujeme! 

Přesně tak! Ježíš opustil své učedníky, základnu svého kultu, 
aby se modlil. Zcela sám a opuštěn na pustém místě. Tedy na místě 
nebezpečném. Raději byl na takovém místě než „mezi svými.“ 
Nakonec jak moc byli „jeho,“ když se za ním sice vydali, ale jediné, co 
je zajímalo, bylo: „Všichni tě hledají.“ 

Místo aby se zajímali o Ježíšův stav. Proč dělá, co dělá. Proč je 
opustil. Proč je sám a na opuštěném, pustém, nebezpečném místě. 
Koho by něco takového zajímalo? Důležitější přece je, že „všichni 
Ježíše hledají.“ Ne Ježíšova osoba samotná – ale naše hledání! A proto 
lidé Ježíše Krista, Božího Syna, dodnes nenacházejí. 

V Mk pak jde o důležitou a vracející se zvěst: Učedníkům byl 
Ježíš vlastně úplně jedno – pokud tedy nepřinášel jim samým dobro a 
prospěch. Stejné např. opakovaně v reakcích učedníků na Ježíšovo 
slovo o vlastním utrpení a smrti v Jeruzalémě (Mk 8, 27-33; Mk 9, 30-
37; Mk 10, 32-40). 

Tak má být zřejmé, že je sice pěkné, že „všichni Ježíše hledají,“ 
ale protože od něj chtějí jen „to své,“ nalézt ho nemohou. Tehdy stejně 
jako dnes. Protože Ježíše vnímají jen jako další nástrojem 
sebestřednosti – a tak pýchy a hříchu. O to silněji, že v tomto bodě 
v příběhu jde jen o uzdravení, tj. o něco, co pomine. 

Přestože Ježíš nevyšel, aby uzdravoval. Vyšel, aby kázal. A tak se 
Ježíš rozhodl zcela opustit Kafarnaum, kde se mu již hezky rozrůstal 
jeho kult, jeho následovníci – ideální a samozřejmý nástroj reformy a 
změny! Tedy v lidských očích… 

Tak má být zřejmé, že se sice u Ježíše shromáždily zástupy, ale 
v podstatě nikdo Ježíše neposlouchal. Chtěli, aby je uzdravil – tj. splnil 
jejich přání, naplnil jejich potřeby. Ale co sám Ježíš nabízel, to vlastně 
nikoho nezajímalo. Přestože o zdraví nevyhnutelně přijdeme. 
Přestože o zdraví přicházíme opakovně a znovu. A naopak spása 
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věčného života je jediným lékem na tento kolotoč. Je jediným 
způsobem jak „zůstat zdravý.“ 

Proto sice Ježíše „všichni hledají,“ ale právě jako léčitele. Jako 
otroka. Jako poskoka. Jako nástroj plnění sobeckých, sebestředných 
potřeb. Které pomíjejí. A Ježíš přitom nabízí mnohem víc – skutečné 
řešení kořene všech problémů! 

 
Závěr 
Také proto si všimněme, kdy se ti lidé shromažďovali u 

Šimonových dveří: Když se setmělo. Tj. v době vlády tmy – a tak 
temnoty. A tak nešlo o situaci světla a dobra – ačkoli právě z Petrova 
domu jistě k jeho dveřím světlo svítilo. Ale kdo by si toho všiml, když 
chceme být uzdraveni, že? 

Stejná situace, tj. vláda temnoty, pokračuje také, když Ježíš 
odchází, aby se modlil. A se stejným se setkáme v Getsemane. A zejm. 
při Ježíšově smrti na kříži. Už nyní je toto vše obsaženo a „děje se.“ 

A tak hned v úvodu nejstaršího podání evangelia čteme o velmi 
podivném Ježíšovi: Vyhýbá se lidem. Odchází od lidí pryč. Raději se o 
samotě modlí, než aby „budoval sbor“ nebo „budoval společenství“ 
nebo vztahy. Nikdo ho nechce poslouchat. Nepřišel uzdravovat. Přišel 
kázat. A proto odchází i od těch, které „uzdravil“ (srv. závěr 
Posedlého v Gerase v Mk 5!). Protože jim bylo jedno, co to ten Ježíš 
říká – protože „to své“ už dostali. 

A tak i závěr jasně říká: A tak Ježíš šel a kázal v jejich 
synagógách. Po celé Galileji. Tj. v místech tomu určených. Těm, kteří 
„do kostela“ vůbec přišli. A stále jen v „Galileji pohanů.“ Ale zároveň 
mimo Kafarnaum. Ačkoli tam by bylo nejlogičtější, aby pokračoval ve 
své práci. 

A neuzdravoval. Přestože zlé duchy (ř. daimonia!) vyháněl. 
Protože jeho boj proti silám, které člověka zotročují a ovládají, a 
člověk se řád nechává, pokračuje. Protože Ježíšova snaha zrušit 
lidské vlastnoruční odcizení od Boha. 

Proto také následující oddíl řeší čistotu malomocného, nikoli 
jeho „uzdravení.“ 

 
Píseň: NEZ 316 – Dej odvahu včas slyšet + modlitba Páně; 

Rozhovor 


